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 افزایش حق مسکن 
چه زمانی ابلاغ می شود؟

گمانه زنی ها از تغییرات مصوبه حداقل دستمزد کارگری 
۱۴۰۳، حکایت از تغییر ۳۵ درصدی حق مسکن و یک 
درصدی سایر سطوح دارد که در نهایت منجر به امضا 
مصوبه از سوی بعضی از نمایندگان جامعه کارگری شد. 
به گزارش مهر، همچنان پرونده حداقل دستمزد کارگری 
۱۴۰۳ باز است. گمانه زنی ها حکایت از تغییر ۳۵ درصدی 
حق مسکن و یک درصدی سایر سطوح دارد که در نهایت 
منجر به امضا مصوبه از سوی بعضی از نمایندگان جامعه 
کارگری از جمله کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
کانون  کارگران شده است.  ایران و مجمع نمایندگان 
هماهنگی شورای اسلامی کار به عنوان یکی از نمایندگان 
جامعه کارگری که در شورای عالی کار حق امضا دارد به 
دلیل عدم اجماع هنوز مصوبه را امضا نکرده است. افزایش 
۳۵ درصدی حق مسکن نخست باید به تصویب هیأت 
دولت برسد و در ادامه از سوی رئیس شورای اسلامی کار 
ابلاغ شود. این مساله قرار است در نخستین جلسه هیأت 
ح شده و به رأی گذاشته شود. عموماً هر چه  دولت مطر
در شورای عالی کار مصوب می شود به تأیید هیأت دولت 
می رسد؛ به این ترتیب افزایش حق مسکن قطعی به نظر 
می رسد. با وجود سخنان نمایندگان جامعه کارگری و 
اعضای شورای عالی کار، برخی رسانه ها از قول وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی عنوان می کنند »برای موضوع میزان 
افزایش حقوق کارگران در شورای عالی کار تصمیم گیری و 
در نهایت مصوب هم شد. آنچه در رابطه با میزان دستمزد 

تصمیم گیری و ابلاغ هم شده اجرا خواهد شد.« 
  

 شماره گذاری خودرو 
مشمول پرداخت عوارض شد

 معاون ستاد نوسازی ناوگان نوسازی گفت: برای اولین 
بار شماره گذاری وسایل نقلیه اعم از وارداتی و تولید داخل 
طبق قانون ساماندهی خودرو منوط به پرداخت عوارض 
شده است. مهدی ابراهیمی معاون برنامه ریزی ستاد 
نوسازی ناوگان نوسازی و اسقاط خودروهای فرسوده 
در مصاحبه با رادیو اقتصاد گفت: شماره گذاری کلیه 
وسایل نقلیه اعم از وارداتی و تولید داخل برای اولین 
بار در کشور طبق قانون ساماندهی خودرو منوط به 
پرداخت عوارض شده است. ابراهیمی بیان کرد: با توجه 
به قانون ساماندهی و توجه این قانون به مساله زیست 
محیطی و صرفه جویی در مصرف سوخت مساله صورت 
گواهی اسقاط خودروهای فرسوده در اولویت قرار گرفت 
که سرعت خروج خودروهای فرسوده را تسریع کند. وی 
افزود: در برهه حساس کنونی در خصوص شماره گذاری 
خودروهای وارداتی با رویکرد خودروهای تجاری و سنگین 
در آخرین روز کاری سال گذشته آئین نامه ای ابلاغ شد 
که از روز پنج اردیبهشت هم لازم الاجرا است. با توجه به 
، فشار زیادی  افزایش عوارض این خودروها که در این روز
روی ثبت شاسی های وارداتی در کشور داشتیم و میزان 
گواهی اسقاط برای شماره گذاری هم کم بود. ابراهیمی 
اظهار کرد: نیاز کشور برای شماره گذاری بسیار بیشتر از 
ظرفیت کنونی بود. به دلیل کمبود گواهی اسقاط، فضای 
نامناسبی ایجاد و قیمت های غیررسمی در این حوزه 

بسیار بیشتر شد. 

  روند نزولی بازار ارز ادامه دارد
 عضو اتاق بازرگانی ایران با پیش بینی شرایط بازار با 
کنون که  توجه به اتفاقات احتمالی در منطقه گفت: تا
، قیمت ارز کنترل شده  با مداخله و نظارت سیاستگذار
و چه بسا با ادامه یافتن آرامش کنونی می توان به کاهش 
قیمت دلار و رسیدن به کانال های پائین تر هم امیدوار 
بود. امیر شهریاری، در خصوص تنش های سیاسی اخیر 
در منطقه و تاثیر آن بر بازار ارز به ایسنا گفت: در حالی که 
بسیاری از کارشناسان داخلی و بین المللی بر این باور 
بودند که تنش های اخیر در منطقه می تواند تاثیر بسیار 
منفی و افزایشی بر بازار ارز داشته باشد، این چنین نشد 
و نمایش مقتدرانه نظامی ایران در »وعده صادق« تاثیر 
خ ارز نداشت. ضمن اینکه برخلاف  آنچنانی بر افزایش نر
فضاسازی ها و پیش بینی  برخی از کارشناسان شاهد روند 
نزولی قیمت ها نیز بودیم. وی ادامه داد: قبل از عملیات 
مقتدرانه نظامی »وعده صادق« نیز پیش بینی افزایش 
قیمت در بازار وجود داشت، اما فرایند کنترل و مدیریت بازار 
ارز به نحوی از سوی بانک مرکزی صورت گرفت که افزایش 
قیمت به صورت مقطعی و زودگذر خود را در بازار نشان 
داد و بلافاصله فروکش کرد. این فعال اقتصادی، مدیریت 
مطلوب بازار ارز را نتیجه مداخله و نظارت دقیق بازارساز 
دانست و گفت: برخلاف اینکه بسیاری از منتقدان بر این 
باور بودند که اقدام اخیر ایرآنکه در دفاع از حرمت و حریم 
کشور صورت گرفت، می تواند باعث افزایش افسارگسیخته 
قیمت دلار شود، اما قیمت ها به خوبی کنترل شد و ما 
شاهد افزایش بیش از حد قیمت ها نبودیم. چه بسا در 
روزهای اخیر هم شاهد سیر نزولی قیمت ارز بازار هستیم 
که امیدوارم این روند ادامه یابد. شهریاری با پیش بینی 
شرایط بازار با توجه به اتفاقات احتمالی در منطقه ادامه 
کنون که با مداخله و نظارت سیاستگذار، قیمت ارز  داد: تا
کنترل شده و چه بسا با ادامه یافتن آرامش کنونی می توان 
کانال های پائین تر  کاهش قیمت دلار و رسیدن به  به 
کید بر اینکه  هم امیدوار بود. عضو اتاق بازرگانی ایران با تا
نوسانات ارزی حاصله از تنش های سیاسی، بسیار موقتی 
و هیجانی است، افزود: تجربه نشان می دهد در تنش های 
سیاسی، روند نوسانات ارزی و افزایش قیمت ها بسیار 
که ایجاد این نوسانات به هیچ  ناپایدار و موقتی است، چرا
عنوان توجیه علمی و اقتصادی ندارد. در نتیجه معتقدم 
با تداوم آرامش و ثبات بازار در روزهای آتی می توان امیدوار 
بود که دلار بیش از آنچه پیش بینی می شد با روند کاهشی 
همراه شود. خوشبختانه بانک مرکزی هم از منابع ارزی 
کافی برخوردار بوده و از سوی دیگر از ابتدای سال جدید 
کنون هم تقاضای آنچنانی در بازار وجود نداشته است.  تا

اخبار

بازگشت آرامش به بازار سرمایه
 پس از کاهش ریسک های سیستماتیک در 
فضای عمومی اقتصاد، بازار بورس دیروز با رشد 
بیش از ۷۷ هزار واحد مواجه شد تا شاخص 
کل به دو میلیون و ۲۸۵ هزار واحد برسد. به 
دنبال ایجاد آرامش در فضای عمومی اقتصاد و 
کاهش ریسک های سیستماتیک، شاخص کل 
بازار سرمایه در روز شنبه ۷۷ هزار و ۶۴۲ واحد 
افزایش یافت و به دو میلیون و ۲۸۵ هزار و ۸۵۶ 
واحد رسید. اغلب گروه ها و نمادها نیز در بازار 
دیروز سبزپوش شدند.  شاخص هم وزن نیز ۲۱ 
هزار و ۴۵۴ واحد رسید کرد و در عدد ۷۴۵ هزار 
و ۲۱ واحد ایستاد. همچنین دیروز بیش از ۳۹۹ 
هزار معامله در بورس انجام شد که ارزش آن به 
۷۹۴۴ میلیارد تومان رسید. فملی، فولاد و شپنا 
بیش ترین تاثیر را بر شاخص بورس داشتند که 
کنش نیز  همگی مثبت شدند. از نمادهای پرترا
می توان به ذوب، خودرو و شستا اشاره کرد. در 
اولین روز هفته بازار فرابورس نیز رشد ۵۹۱ واحد 
را تجربه کرد و به ۲۵ هزار و ۲۰۷ واحد رسید. دیروز 
بیش از ۸۳ هزار فقره معامله در فرابورس به ارزش 
 ، ۵۵۰۰ میلیارد تومان انجام شد. شگویا، وسپهر
شاخص  بر  را  مثبت  تاثیر  بیش ترین  وهرمز 
کنش نیز  فرابورس داشتند. از نمادهای پرترا

فزر، فن افزار و خاور بودند. 

 ادامه خرید مرغ مازاد
تولیدکنندگان

 مدیرعامل شرکت پشتیبانی امور دام ضمن 
اشاره به ادامه روند حمایت از جامعه بهره برداران 
غ  دام و طیور گفت که خرید بیش بود یا مازاد مر
تولید داخل از مرغداران و فعالان صنعت طیور 
کشور را با قدرت ادامه می دهیم. حسین شیرزاد 
- مدیر عامل شرکت پشتیبانی امور دام کشور - 
عنوان کرد که این شرکت طی سال ۱۴۰۲ قریب به 
۴ میلیون تن نهاده )جو، ذرت و کنجاله سویا( به 
نظام بهره برداری دام و طیور کشور عرضه کرده 
است. سیاست مان که در بازه زمانی شش ماهه 
گذشته پیگیری می شده و همچنان با قدرت 
دنبال می شود، حمایت همه جانبه از جامعه 
دامپروری و مرغداران کشور از طریق فروش نهاده 
، تولید قراردادی با زنجیره ها و ایجاد  مدت دار
کثری در بازار نهاده ها و استفاده از  آرامش حدا
پتانسیل بازار بدهی با مکانیزم تاخیری استمهال 
است. وی در ادامه با اشاره اینکه در شش ماهه 
دوم سال گذشته نزدیک به ۹۰۰ هزار تن جو، 
یک و نیم میلیون تن ذرت به صورت نسیه و 
مدت دار با چک و سفته و ضمانت نامه بانکی 
به جامعه هدف بهره بردار عرضه شده است، 
گفت: در عرضه بیش از یک میلیون تنی سویا 
طی سال قبل حدود ۱۰۰ هزار تن کنجاله سویا به 
صورت نسیه بوده است. در مجموع بیش از ۸۷ 
درصد فروش ها در نهاده جو به شکل نسیه، ۷۵ 
درصد فروش ذرت و ۱۲ درصد کنجاله سویا نیز 
به صورت نسیه و مدت دار ۳ تا شش ماهه و در 
برخی استان های محروم ۸ ماهه، به دامداران 
و مرغداران کشور تحویل داده شده است که 
رکوردی بی سابقه در فروش نهاده های کشور با 
این الگوی حمایتی جدید محسوب می شود. 
کشور  دام  امور  پشتیبانی  شرکت  مدیرعامل 
گفت: این سیاست های حمایتی با قدرت و توان 
بیشتر در سال جدید نیز ادامه خواهد یافت 
تا آسیب های گذشته ناشی از افزایش قیمت 
، عدم تزریق سرمایه در  نهاده های دام و طیور
گردش مکفی به صنعت دام و طیور و کشتار دام 
مولد و رشد تعطیلی واحدهای کوچک و متوسط 
تعدیل و صدمات تا حدودی جبران شود. وی 
درباره نتایج این سیاست های حمایتی توضیح 
داد: از جمله این نتایج می توان بازگشت بسیاری 
از واحدهای کوچک و متوسط دام و طیور به 
، اطمینان خاطر مرغداران و  چرخه تولید کشور
دامداران از وجود وفور و فراوانی نهاده و آرامش 
بازار طی شش ماه گذشته، رشد تولید گوشت 
سفید، تزریق امید و روحیه مثبت تولید در بین 
، دیرکشتاری در دام  جامعه بهره برداران کشور
سبک، تشویق به پروار بندی گوساله پای پروار، 
تشویق به جوجه ریزی تا ۱۵۲ میلیون قطعه، 
غ هایی که امروزه روانه کشتارگاه ها  افزایش وزن مر
می شوند، افزایش ذخایر گوشت کشور، جلوگیری 
از کشتار دام مولد و رشد اشتغال در صنعت 
دام و طیور و ایجاد سپهری امیدوارانه در میان 
ذی نفعان و ذی مدخلان جامعه دامپروری و 
مرغدار کشور اشاره کرد. شیرزاد همچنین در 
غ تولید  کید کرد: خرید بیش بود یا مازاد مر تا
داخل از مرغداران و فعالان صنعت طیور کشور 
با قدرت ادامه دارد. وی با بیان اینکه در زمینه 
غ داخلی، در شش ماهه دوم سال ۱۴۰۲  خرید مر
غ و از ابتدای سال جاری  حدود ۳۱ هزار تن مر
غ از بازار جمع  کنون نیز حدود ۶۰۰۰ تن مر تا
آوری و ذخیره شده است، گفت: خرید از همه 
اتحادیه های استانی، زنجیره ها و واحدهای 
کنون بیش  مرغداری متقاضی در جریان است و تا
از ۶۰۰ میلیارد تومان به مرغداران کشور به صورت 
نقدی و قریب به ۵۲۰ میلیارد تومان به اشکال 
غ با نهاده همچنان  تولید قراردادی و تهاتر مر
ادامه دارد. سیاست های بازرگانی شرکت طی 
شش ماهه دوم سال ۱۴۰۱ با تغییر جهت اساسی 
غ  کشور با خرید مر تامین ذخایر استراتژیک 
تولید شده در داخل و حمایت از مرغدار داخلی 
و ترویج تولید قراردادی طیور بوده است. روند 
غ به صورت نامحدود و در  خرید بیش بود مر
غ  همه استان های کشور که بیش بود یا مازاد مر

تولیدی دارند، همچنان ادامه دارد. 

  آرمان ملی: انتشار گاه و بیگاه عکس هایی از خودروهای 
لت بر وجود موانع قوی است  وارداتی دپو شده در گمرک دلا
که ورود این خودروها به کشور را کمرنگ کرده است. از زمان 
کنون حدود  ابلاغ آیین نامه واردات خودرو در شهریور ۱۴۰۱ تا
دو سال می گذرد در حالی که هنوز این وعده محقق نشده و 
به گفته وزیر صمت حدود ۵۰ هزار خودرو در گمرکات کشور 
موجود است که البته به گفته کارشناسان ادامه این بازی 
پایانی جز التهاب بازار به دنبال نخواهد داشت و قطعاً بهبود 
التهاب این بازار و پایان سرگردانی برای ۱۳۳ هزار ثبت سفارش 
خودرو اتخاذ تصمیم قاطع در این زمینه است که با توجه به 
شرایط موجود به نظر می رسد که فعلا اراده ای برای ترخیص 

۵۰ هزار دستگاه خودرو در گمرکات وجود ندارد. 
  ابهام دپوی خودروهای وارداتی در گمرک

به گزارش »آرمان ملی«، سوال رسانه ها و متقاضیان واردات 
کنون با کلمه »به زودی« پاسخ  خودرو از سوی وزیر صمت تا
داده شده و این امر به ویژه درباره خودروهای کارکرده با 
فرافکنی و هراس که وزیر را تا حد کهیرزدن هم پیش می برد، 
بیشتر صادق است. انتشار عکس بیش از ۵۰ هزار خودرو در 
گمرکات این گمانه زنی ها را بیش از هر زمان دیگر مطرح کرده 
است که چرا شرایط واردات این خودروها که محل تامین ارز 
آن مشخص نیست، به کشور مهیا نیست؟ و این ابهام که آیا 
واردات خودرو از سوی برخی از شرکت ها و به پشتوانه ارز این 
بخش یا خودِ دولت انجام شده است و اینکه چنانچه این 
خودروها را پشتوانه و ارز بخش خصوصی وارد شده است، 
توزیع و قیمت گذاری آن در بازار به چه صورت انجام خواهد 
شد؟ بر اساس اظهارات علی آبادی، وزیر صمت، کل ثبت 
سفارش انجام شده برای واردات خودرو، ۱۳۳ هزار دستگاه 
اعلام شده که تنها ۳۰ درصد این تعداد وارد گمرکات کشور 
شده است که این آمار در مقایسه با وعده ای که سیاستگذار 
پس از ابلاغ آیین نامه برای واردات ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو 
تا پایان سال ۱۴۰۱ و ۱۰۰ هزار دستگاه دوم نیز تا بهار ۱۴۰۲ وارد 
شود که در مجموع فقط یک پنجم خودروهای وعده داده 

شده محقق شده است. 
 سیگنال خطر واردات خودرو در پشت مرز 

بر اساس این گزارش، کارشناسناسان معتقدند واردات 
خودرو می تواند باعث وارد شدن سیگنال خروج از انحصار را 
به برخی از تولیدکننگان و افراد حقیقی و حقوقی که همواره از 
این بازار منتفع می شوند را ارسال کند، بنابراین باقی ماندن 
خودروهای وارداتی در گمرک که در فرآیندی طبیعی باید برای 
ترخیص هر کالایی از جمله خودرو، واردکننده باید اظهارنامه 
را به گمرک تحویل دهد. در این اظهارنامه مواردی مانند 
مشخص کردن منشأ ارز و همچنین تاییدیه های موردنیاز 
برای واردات هر کالا، قید می شود و گمرک در صورت تایید آن، 
مجوز ترخیص را صادر خواهد کرد، رویکردی که هنوز عملیاتی 
گویا در پروسه تحویل اظهارنامه از سوی  نشده است و 
واردکنندگان به گمرک و طی مسیر برای ترخیص مشکلاتی 
وجود دارد که گویا مورد قبول گمرک واقع نشده و واردکنندگان 
همچنان در انتظار تایید و رفع مشکلات احتمالی در این 

بخش هستند. 
 گمانه زنی های از دلایل عدم ترخیص خودروها 

برخی از کارشناسان عدم تخصیص ارز مورد نظر در خصوص 
خودروهای وارداتی احتمالاً یکی از مشکلات موجود در این 
زمینه است، هر چند روال کار معمولا به این شکل است که 
واردکنندگان خودرو پس از تعیین تکلیف تخصیص ارز از سوی 
بانک مرکزی، خودرو های مدنظرشان را وارد گمرک می کنند، 

یا اینکه واردکنندگان به عمد اظهارنامه ها را تحویل گمرک 
نمی دهند تا فرصت دریافت ارز مورد نظر خود از بانک مرکزی 
را از دست ندهند، در واقع آنها دچار این تردید می شوند که 
گر اظهارنامه را بدهند و خودروهایشان را ترخیص کنند، آیا  ا
بانک مرکزی باز هم ارز تخصیص داده شده را می دهد یا حالا 
که واردکنندگان خود تامین ارز کرده اند، این را توفیقی اجباری 
تلقی کرده و ارزی به آن ها نمی دهد؟ از همین رو شاید ۵۰ هزار 
دستگاه خودروی وارداتی مورد ادعای وزیر صمت نیز درگیر 
همین حاشیه شده باشد. جمع بندی این ماجرا این است 
، تا  که با فرض وجود ۵۰ هزار دستگاه خودرو در گمرکات کشور
وقتی اظهار نشوند، عملا امکان ترخیص و عرضه ندارند. در 
واقع خودروی اظهار نشده به گمرک، به نوعی حکم خودروی 
وارد  نشده را دارد، اما بخش دوم این پرسش، یعنی چرایی 
عدم تحویل تمام خودرو های ترخیصی، می تواند با مسائلی 
مانند پروسه شماره گذاری خودرو ها در ارتباط باشد. گفته 
می شود پروسه شماره گذاری یک خودروی تازه وارد نزدیک به 
۴۵ روز طول می کشد. به  هر حال وجود ابهامات و پرسش های 
ح شده در این گزارش نشان می دهد پروسه واردات  مطر
، به خصوص دستوری  خودرو به دلیل خطا های سیاستگذار
که کارکرد نسبتا درستی  کردن واردات و بر هم زدن روال سابق )
داشت(، روند مناسبی ندارد و به نوعی هم واردکنندگان و هم 
متقاضیان خودرو های خارجی، سردرگم شده اند. قرار بود با 
کمک واردات خودرو، بازار تنظیم شود و قیمت ها بشکند، اما 

هیچ کدام از این اتفاقات فعلا رخ نداده است. 
 ضرورت های مهم در فرآیند واردات خودرو

بابک صدرایی، کارشناس صنعت خودرو در این خصوص 
به آرمان ملی گفت: واردات خودرو فرآیندی است که صد 
درصد دارای مزایای مطلوبی در بازار خودرو خواهد بود اما 
بیشتر به نظر می رسد که اعلام خبر واردات خودرو در برهه ای 
زمان فقط با انگیزه های دیگر نه با هدف محقق شدن آن 
کنون به مرحله اجرا نرسیده است. در مجموع  منتشر شد و تا
واردات خودرو در صورتی می تواند مثمرثمر باشد که تمام 
پیش نیازهای قبل و پیش بینی های بعد از واردات خودرو 
گر دولت بتواند تمام استانداردهای لازم  انجام شود، از این رو ا
گر  را برای این رویکرد انجام دهد، می تواند مفید باشد ولی ا

مسائلی مانند تامین قطعات یدکی و پشتیبانی از خودروهای 
واراداتی را انجام ندهد، قطعاً خود به مشکلی مضاعف تبدیل 
خواهد شد. در این راستا حضور نمایندگی های خودروهای 
کنون به دلیل تحریم و... برای برخی  وارداتی است که هم ا
از برندها امکان پذیر نیست، بنابراین گواهی تایید سلامت 
برخی از خودروهای کارکرده از سوی این نمایندگی ها وجود 
ندارد و در نتیجه امکان دارد برخی از این خودروهای معیوب 
با دستکاری که در برخی از کشورهای عربی صورت می گیرد، 
به اسم خودروی سالم به کشور انجام شود و در نهایت خریدار 

ایرانی در این میان متضرر شود. 
 لزوم افزایش نظارت ها در راستای واردات خودرو

که در راستای انجام واردات  او افزود: از این رو آنچه 
خودروهای کارکرده صورت می گیرد، تقویت نظارت ها قبل 
و بعد از انجام این رویکرد است تا از وقوع چنین تخلفاتی 
ح واردات  ممانعت کرد. و قطعاً در این میان بهتر است طر
خودرو نو یا کارکرده با پیش بینی در همه بخش ها بیش از آنکه 
به منزله یک ابزار و یا خبردرمانی در بازار خودرو باشد، با درنظر 
گرفتن همه مسائلی که امکان دارد همزمان یا بعد از واردات 
به چالش تبدیل شود، صورت گیرد. این کارشناس خودرو 
ادامه داد: واردات خودرو برای حوزه های مختلف چنانچه با 
نظارت مطلوب همراه نباشد فقط در اختیار گروه خاصی قرار 
می گیرد که مشکل مالی ندارند و مایلند خودروهای خارجی 
را به هر طریقی حتی با قیمت های نجومی خریداری کنند و به 
این ترتیب بازار خودرو نه تنها سامانی نمی یابد بلکه بر التهاب 
آن افزوده خواهد شد. به این ترتیب بسیار مطلوب است در 
شرایط که در تنگنای تامین ارزی هستیم، واردات خودرو را 
با پیش بینی همه مسائل از نظر اقتصادی - اجتماعی انجام 
گیرد تا بخش از مشکلات بازار خودرو کاهش یابد، نه اینکه 
مشکلات این بازار بیشتر شود. صدرایی اضافه کرد: هر چند 
همزمان با واردات خودرو نیز هیچ اقدامی در راستای انتقال 
تکنولوژی صورت نمی گیرد، پس در راستای واردات خودرو 
باید به کیفیت محصولات وارداتی توجه کرد تا بازار خودرو از 
تنوع در کیفیت و قیمت متناسب با آن برخوردار شود و رقابتی 
منطقی ایجاد گردد تا حداقل جذبیت مناسبی در این زمینه 

به وجود آید.

»آرمان ملی« از مشکلات پیش روی واردات خودرو گزارش می دهد

 ابهامات دپوی خودروهای وارداتی در گمرک
   بازار تشنه و دپوی خودروها در گمرک                      سیگنال واردات خودرو؛ شکست انحصار 

 مصطفی فدائی فرد، رئیس پیشین کمیته 
ملی ارزیابی سیلاب و سدهای بزرگ ایران در 
گفت وگو با ایلنا، درباره وقوع سیلاب در کشور 
و خسارات مربوط به آن اظهار داشت: ایران 
به دلیل موقعیت جغرافیایی و اقلیمی، جزو 
کشورهایی است که همواره در معرض وقوع 
سیلاب های بزرگ و کوچک قرار داشته است. 
وقوع پدیده تغییر اقلیم نیز باعث تشدید 
این وضعیت شده و در آینده با سیلاب های 
بسیار شدیدتر و با افزایش فراوانی وقوع 
بیشتر مواجه خواهیم شد. سوانح طبیعی در 
سال های گذشته از منظر شدت، فراوانی و به 
خصوص میزان خسارات کم سابقه بوده اند. 
تغییرات اقلیمی که در اثر تخریب محیط 
زیست تشدید شده، یکی از مهم ترین دلایل 
افزایش وقوع سیلاب، خشکسالی و سایر 
بلایای طبیعی است، بنابراین حفاظت از 
محیط زیست اولین قدم برای کاهش وقوع 
بلایای طبیعی است. وی افزود: بدون شک 
سیلاب به عنوان یک بلای طبیعی شناخته 
شده است و در عمل هم از نظر تلفات جانی 
و هم از نظر خسارات مالی یکی از مهیب ترین 
بلاهای طبیعی در جهان محسوب می شود. 
کشور ما جزو آن دسته از کشوهایی است که 
از لحاظ تنوع و حجم گسترده خسارت ناشی 
از وقوع حوادث غیرمترقبه، سالانه مجبور 
به پرداخت بخش قابل توجهی از تولید 
ناخالص ملی به عنوان جبران و بازسازی 
مناطق درگیر با فجایع طبیعی است، اما 
متأسفانه موضوع سیل و مدیریت و کاهش 
کشور مورد توجه جدی  خسارات آن در 
قرار نگرفته و فقط زمانی که سیلاب مخربی 
جاری می شود و فاجعه ای به وجود می آید، 
توجه مسئولین و متخصصین به آن جلب 

می شود. 
 خسارات محسوس و نامحسوس

 رئیس پیشین کمیته ملی ارزیابی سیلاب 
گفت: با توجه به  و سدهای بزرگ ایران 
گستردگی سیلاب ها، شاهد آن هستیم که 
این فاجعه طبیعی ابعاد مختلفی از زندگی 
تحت تاثیر  را  زیست  محیط  و  انسان ها 
قرار می دهد. خسارات ناشی از سیلاب ها 
عمدتا در دو دسته کلی قرار می گیرند که 
کمی را  خسارت های قابل اندازه گیری و 
خسارت محسوس و سایر ابعاد خسارات 
ایجاد شده و به خصوص خسارات روحی 
و روانی در دسته خسارات نامحسوس قرار 
می گیرند. کلیه خسارات وارده و تلفات جانی 
و ضایعات اقتصادی، اجتماعی، محیط 
زیستی شامل تخریب انواع ساختمان ها، 
خودروها، خسارات وارد بر دام ها و زمین های 
کشاورزی و باغ ها، تخریب زیرساخت ها مانند 
ابنیه و پل ها، راه های ریلی و شریان های 
ارتباطی، شبکه و خطوط انتقال انرژی، 
مخابراتی و... از نوع خسارت محسوس تلقی 
می شوند و سایر آثار این پدیده نظیر تاثیرات 
اقتصادی در درازمدت و آثار اجتماعی و 
روانی بر منطقه و به خصوص مصیبت از 
دست رفتن عزیزان، در دسته خسارات 
نامحسوس قرار می گیرند. وی ادامه داد: 
در اولین فرصت پس از وقوع سیلاب ها، 
خسارات محسوس توسط دولت ها تعیین 
می شوند ولی متاسفانه عموما به طور کامل 
مورد جبران قرار نمی گیرند. خسارات غیر 
محسوس اساسا قابل تعیین نبوده و در 
بسیاری موارد نیز جبران ناپذیر هستند و 
به این ترتیب معمولا مردم خسارت دیده با 
مشکلات اقتصادی، روحی و روانی شدید 

نادیده گرفته می شوند. 
 پیش بینی سیلاب و مدیریت آن

فدائی فرد گفت: مدیریت سیل یک تکنیک 
کاهش خطر و خسارت  و استراتژی برای 
ناشی از سیل است و ضرورت به کارگیری 
راهکارهای کارآمد با استفاده از برنامه های 
حداقل  به  برای  بلندمدت  و  کوتاه مدت 
رساندن تلفات و آسیب ها هنگام وقوع حادثه 
کارآمد سیل  را مشخص می کند. مدیریت 
مستلزم ایجاد سیستمی هماهنگ و یکپارچه 
در مقابله با این رخداد طبیعی است. وی 
یادآور شد: خسارات سیل قابل پیشگیری 
بوده و ناتوانی های دولت ها در این خصوص 
گاهانه و نامناسب فعالیت های  به برخورد ناآ
عمرانی، اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی و عدم 
پیوستگی در مدیریت سیل مرتبط است. 
کاهش  پیش بینی بحران ها و اقدام برای 
خسارات، مسئولیت اصلی دولت هاست. 
پژوهشگر حوزه آب و محیط زیست گفت: 
تجربه سیل های اخیر بار دیگر نشان داد 
چقدر  ما  کشور  در  بحران«  »مدیریت  که 
آسیب پذیر است. پس از وقوع هر سیلاب، 
مسئولان  سوی  از  اظهاراتی  شاهد  بارها 
متولی بحران و سازمان های دیگر حاضر در 
مناطق سیل زده بوده ایم که از دید هر کسی 
کمترین اطلاعاتی با مقوله »بحران« و  که 
ستاد بحران دارد، غیرقابل پذیرش است. این 
خ می دهد که ما قانونی  چالش ها در حالی ر
در خصوص مدیریت بحران کشور داریم که 
در نوع خود قانون خوبی است و در آن نقش 
تمامی سازمان های ذی ربط مشخص شده 
گر اجرایی می شد مسلما  است. این قانون ا
امروز شاهد ناهماهنگی بین سازمان های 
مختلف و جزیره ای عمل کردن بعضی از آنها 

در امدادرسانی و کمک رسانی به هموطنان 
سیل زده نبودیم. وی ادامه داد: در سال ۱۳۸۷ 
قانون تشکیل سازمان مدیریت بحران کشور 
به تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده 
و آیین نامه اجرایی آن نیز در تاریخ ۸۸. ۹. 
۸ به تصویب هیأت وزیران رسیده است، 
اما براساس شواهدی چون تعدد و تکرار 
آسیب ها و خسارت های ناشی از بحران ها و 
کارآمدی نظام مدیریت  حوادث غیرمترقبه، نا
بحران کشور مبرهن شده است. ضعف های 
حدی  به  کشور  بحران  مدیریت  سازمان 
بوده که ۴۰ تن از نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در مهر ماه ۱۴۰۰ یعنی دو سال پس از 
ح اصلاح قانون مدیریت  تصویب قانون، طر
بحران کشور را مطرح کردند که البته به دلیل 
ح قابل  فقدان آسیب شناسی مناسب، طر
کاری از پیش نبرد. این در  دفاعی نبود و 
که اساسا مشکلات مرتبط با  حالی است 
این موضوع، ضعف قانون نیست بلکه عدم 
تقنین قوانین، ترک فعل ها و سوء مدیریت 
است. به گفته وی؛ بر اساس قوانین موجود، 
وزارت نیرو مسئولیت اصلی مدیریت سیلاب 
را بر عهده دارد. وزارت نیرو موظف به تعیین 
حریم و بستر رودخانه ها و مسیل ها و تعیین 
سیلاب  دشت ها است تا بر اساس آن امکان 
توسعه غیرقانونی شهری، روستایی، صنعتی، 
کشاورزی و... در بستر و حریم رودخانه ها 
ناممکن شود. از طرفی، ساماندهی، لایروبی 
و دیواره  سازی در نقاط بحرانی و حساس و 
ناایمن رودخانه ها و مسیل ها باید توسط 
وزارت نیرو و آب منطقه ای ها انجام بپذیرد. 
یکی از مهم ترین دلایل تشدید روزافزون 
خسارات سیلاب، تجاوز به بستر و حریم 
رودخانه ها، مسیل ها و سیلابدشت ها است. 

ح کرد:  رئیس پیشین کمیته ملی ارزیابی سیلاب و سدهای بزرگ ایران مطر

چراسیلراجدینگرفتهایم؟


